
צו השעה

הרבה יותר מסתם פחית

אחד האברכים בישיבה יצא לפעילות תמיכה בחיילים 
היקרים שלנו בגבול עזה. הוא רואה חייל, ניגש אליו, 
ונותן לו פחית. החייל לא סתם חייך ואמר תודה, אלא 
הוא פשוט התרגש. זה היה נראה בעליל שהמעשה 
הקטן הזה היה הרבה יותר מסתם פחית עבורו. האברך 
שלנו הציע לחייל להניח תפילין והבחור לא ידע את 
נפשו. לאחר ששתה והניח תפילין, התחיל החייל לספר 

את פשר התרגשותו הגדולה.

"שמע, אחי", הוא מספר, "קיבלתי זימון להיכנס לעזה. 
אני לא אדם דתי. אבל כל הדרך לכאן אני מתפלל 
ומתחנן לבורא עולם שייתן לי סימן שהוא איתי, שהוא 
שומר עלי. איך שאני יורד מהאוטובוס, אני מרגיש 
פתאום צימאון אדיר שלא הרגשתי בחיים, ובאותו 
רגע אתה מגיע אלי עם הפחית כמו מלאך משמיים 
ונותן לי את האפשרות להניח תפילין. אתה מבין מה 
אני מרגיש? הרגשתי איך ה' עונה לתפילות שלי. נתת 
לי את המסר מהבורא שכל כך ילווה ויחזק אותי בימי 

הלחימה הלא פשוטים שעוד מצפים לי..."

וזה ממש לא הסיפור היחיד. האברכים שלנו יוצאים 
יום יום לדרום וחוזרים תחת רושם אדיר. עם ישראל 
מתגלה במלוא תפארתו. מה שמיוחד בסיפור הזה הוא 
הסמליות. הבחור הזה היה צמא. הצימאון הזה הוא 
לא היה רק צימאון למים. זה היה צימאון להרגיש את 
ה', כמו שהחייל בעצמו מתאר. וזה ממחיש לנו את 
הנבואה שהולכת ומתקיימת לנגד עינינו: "הנה ימים 
באים נאום ה' אלוקים והשלחתי רעב בארץ, לא רעב 

ללחם, ולא צמא למים, כי אם לשמוע את דברי ה'".

לוקחים אחריות

רבני ישראל, אברכי ישראל, כל יהודי שמבין את 
המשמעות של הזכות האדירה להיות יהודי ולחיות 

כיהודי, עם ישראל זקוק לנו! עם ישראל צמא! אסור 
לנו להתעלם. אסור לנו להגיד "שלום עלייך נפשי". 
אנחנו אחראים על כל האחים שלנו. "כל ישראל ערבים 

זה לזה" – אלה לא מילים ריקות.

תסלחו לי על המילים החריפות, אבל הן יוצאות מדם 
לבי כדי שנתעורר כולנו לצאת לעם ישראל.

בורא עולם מְעָרֶה רוח אדירה ממרום על עם ישראל, 
ולנו רק נשאר ללכת וללקט את הנשמות היקרות 
שמחכות להכיר את היהדות שלהן. איך אפשר להמשיך 
לישון?! מה נענה לבורא עולם שישאל אותנו מה עשינו 

עם החיים שלנו ועם החיים של האחים שלנו?

חז"ל אומרים לנו "גדול המחטיאו יותר מן ההורגו", 
אנחנו צריכים ללמוד מזה קל וחומר בן בנו של קל 
וחומר ש"גדול הַמְחַיֶּה נפש ברוחניות יותר ממציל חיים 
בגשמיות". ונכון, להציל חיים זה דבר אדיר שבאדירים, 
ו"כאילו קִיֵּם עולם מלא", אנחנו לא מְקֵלִים ראש בזה 
חלילה. אבל להציל חיים רוחניים זה לאין ערוך יותר 
גדול! וכל שכן שההצלה הרוחנית כוללת את ההצלה 
הגשמית, כי כאשר אנחנו מצילים את עם ישראל 
ברוחניות, זה בוודאי מציל את עם ישראל גם בגשמיות.

חכם עדיף מנביא

ישנם גדולי ישראל שאמרו שֶׁאַל לנו לתת הסברים 
מדוע קרתה השואה האיומה, כי אין איתנו נביאים 
לא מתיימרים  אנחנו הקטנים  ה'.  דרכי  ונסתרות 
להכניס את עצמנו לזה כלל, אבל נצטט כאן את 
המילים הקדושות של אחד מגדולי ישראל ועמודי 
ההשקפה המקובל על כל עם ישראל, הוא הרב אליהו 
דסלר זצ"ל בעל ה"מכתב מאליהו" ודבריו, דברי "חכם 
עדיף מנביא", נאמרו מיד לאחר השואה האיומה, והם 

מדהימים ומדברים בעד עצמם:

"דורנו דור עקבתא דמשיחא עיקרו ותיקונו הוא 
התשובה. אבותינו אמנם מסרו נפשם על מצוות הפרט, 
אבל רובא דרובא כל אחד ואחד הלך לענייניו ולא עסק 
בתיקון הכלל ולכן יצא החורבן הנורא. ועכשיו אחרי 
שעבר עלינו מה שעבר בחורבן הגדול הזה, אין לנו 
אלא לשאוף לתיקון הכלל ממש. עכשיו שריחמנו ה' 
יתברך והגיענו לארץ ישראל והניח לנו כאן קצת קיבוץ 
שארית הפליטה איך לא נחשוב על תיקון הכלל?! 
איך לא נקבל על עצמנו להתמסר במסירות נפש 
לתשובת הכלל ולבניין הרוחניות בכל שכבות עם ה'?! 
לעולם לא נשלים עם המצב שחלק ניכר של עמנו סר 
מדרך התורה, אלא נשתדל בכל מאמצינו להשיב לב 

בנים אל אבות..."

זה מזעזע! הרב דסלר תולה את השואה האיומה 
בכך שרוב עם ישראל עסק בעולמו הרוחני הפרטי 

ולא עסק בְּהַחְזָרָה בתשובה של כלל ישראל!

והמסקנה של הרב דסלר מההשואה היא שעכשיו 
כולנו צריכים להשקיע במאמץ לקרב את עם ישראל 
לתשובה ולתורה, בפרט שה' זימן את כולנו יחד לכאן, 

לארץ ישראל.

והדברים האלה מתאימים ביתר שְׂאֵת עכשיו. גם אנחנו 
עברנו אסון וחורבן גדול כאן בארץ ישראל, ומי יודע 
אם לא היינו יכולים למנוע אותו, אם היינו מתחזקים 

יותר בקירוב רחוקים ובהפצה.

כולנו כבני תורה צריכים לעשות חשבון נפש.

דבריו הברורים של הרב דסלר מחייבים אותנו לבדוק 
האם אנחנו עומדים במשימה של הדור; ובוודאי לאחר 
שכבר קרה מה שקרה, דבריו של הרב ברורים ומלמדים 
שהמסקנה שלנו לפחות עכשיו צריכה להיות "לקבל 
על עצמנו להתמסר במסירות נפש לתשובת הכלל 

ולבניין הרוחניות בכל שכבות עם ה'".

שבו  דור  בדורו,  זה  את  אמר  דסלר  הרב  ואם 
האפיקורסות הייתה במלוא עצמתה ולא היו אוניים 
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שאלות ותשובות מקו ההלכה

היה לי קופת צדקה לכולל בבית. נודע לי שיש 

משפחה נזקקת מאוד שאוכל בוודאי לעזור להם 

ולקנות להם מצרכים, אז לקחתי מהקופת צדקה של 

הכולל ואני מתכוון לתת את הכסף למשפחה 

זו האם מותר?

מסויים  לדבר  תרם  אדם  כאשר 
הצדקה  את  לשנות  לו  אסור 

משום  אחר  למקום  שנתן 
הכולל  שבאותו  שהעניים 
כבר זכו בכסף אפי’ שעוד 
לא הגיע לידם, ויש כאן חיוב 

נדר שנדר וצריך לקיימו, ולכן 
אסור לקחת מקופת הכולל ולתת 

למשפחה הנזקקת, אלא יקח כסף אחר 
ויתן לאותה המשפחה. )רמ”א יורה דעה סימן 

רנ”ו סעיף ד’(. ואם המשפחה הנזקקת הם קרובים 

מדרגה ראשונה ולא ידע שהם נזקקים, אם הם היו 
נזקקים עוד קודם שהתחייב לתת את הסכום לכולל 
יכול לשנות ולתת להם כי זה נקרא נדר בטעות. )באורח 

צדקה פרק טו”ב סעיף א’(.

אשה נדרה כסף לקופה של נזקקים ללא ידיעת 

בעלה, וכשנודע לבעלה על כך בעיה קשה של שלום 

בית, האם אפשר לעשות התרת נדרים על כך?

אף על פי שנדרי מצווה אי אפשר להתיר, מכל 
מקום במקום שנדרה לקופה של צדקה במקום 
שיש בעיה של שלום בית אפשר להתיר את 
הנדר. באורח צדקה פרק י”ד עפ”י שו"ת קנה 

בושם )סי' קי"ד אות ג'(. 

אני נוהג לעשות קרוטונים 

בבית, לוקח לחם וחותך 

קטנים,  לריבועים  אותו 

לאחר מכן מורח עליו שמן 

זית ותבלינים ומכניס לתנור 

עד שמתקשה ולאחר מכן מניח את 

הקרוטונים בתוך מרק, מה ברכתם?

אם אתה רגיל להכין את הקרוטונים בדרך 
זו, ברכתם המוציא, כי זו אפיה וכשם שעל הצנימים 
שעושים בבית מברכים המוציא. )שלחן ערוך סימן קס”ח( 
אבל אם אתה חותך את הלחם ומטגן אותו בטיגון 
עמוק, במקרה כזה משתנה ברכתו לבורא מיני מזונות.

אשתי  ילדה בת בשעה טובה, חזרתי לפנות בוקר 

לבית והתעסקתי עם הילדים כל שעות הבוקר עד 

שעבר זמן שחרית, ליבי נוקפי שמא עשיתי לא 

כהוגן, אולי הייתי צריך להתפלל שחרית ואחרי זה 

לפנות לילדים, מה עלי לעשות כעת לגבי התפילה, 

והאם צריך להתפלל תשלומין?

כלל בידינו שעוסק במצווה פטור מן המצווה והטיפול 
בילדים הינו מוכרח וחובה וזוהי מצוות האב לגדל את 
ילדיו ולחנכם, ולכן בוודאי שעשה כהוגן בזה שטיפל 
בילדים ולא התפלל, ואף אינו חייב בתפילת תשלומין 
שבעיקרה ניתקנה למי שנאנס או שכח ולא התפלל, 
ולא למי שבלאו הכי היה פטור כי היה עוסק במצווה. אור 
לציון )חלק ב’ פרק ז’ הלכה כ”ד בהערות(. שער הציון סימן צ”ג 

והלכה ברורה סימן קח כותב שצריך להתפלל נדבה.

הוצרכתי לחלל שבת עקב פיקוח נפש להסיע חולה 

לבית החולים, האם ראוי שאוריד את הכיפה כדי 

שלא יבואו לחשוד בי, או שעדיף להשאיר את 

הכיפה?

אדרבא אין צריך להוריד את הכיפה כי בוודאי כאשר 
יראו שהוא חובש כיפה יבינו היטב שנוסע לצורך פיקוח 
נפש, מה שאין כן אם יוריד את הכיפה הוא נותן פתח 
לדון אותו לכף חובה. אשר השיב )להגאון הרב אושרי אזולאי 

שליט”א עמ’ רט”ו(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע
השראת השכינה

פרשתינו פותחת בפסוק )שמות פרק כה ח( “וְעָשׂוּ 
לִי מִקְדָּשׁ וְשָׁכַנְתִּי בְּתוֹכָם” חז”ל דרשו ‘בְּתוֹכוֹ לֹא נֶאֱמַר 
אֶלָּא בְּתוֹכָם, מְלַמֵּד שֶׁהַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא מַשְׁרֶה שְׁכִינָתוֹ 
רָאֵל’. וצריך ללמוד: איך וכיצד האדם  בְּתוֹךְ כָּל אֶחָד מִיִּשְֹ
זוכה להשראת השכינה? מטרתו של יהודי עובד ה’ 
הוא כמו שכתוב בזוה”ק )תקו”ז ו כב:( “אשרי הוא מי 

שמתקן לה דירה נאה בלבו”.

‘דירה’ מסמלת את המקום הטבעי שבו האדם גדל 
ומתפתח, ובה מוצא הוא את מרגועו ומנוחתו, ומשקיע 
את כל כוחות נפשו לשכללה בפאר והדר - איש אשר 
עם לבבו, בעבור יוכל להפיק ממנה את מירב התועלת 
וההנאה שיש בכוחה לספק עבורו. רש”י על הפסוק 
)הנ”ל( מסביר “ועשו לי מקדש” - ועשו לשמי “בית 
קדושה” כלומר איך עושים מקום הראוי לשמו יתברך 
כאשר עושים בית קדושה. מכאן, אם אין הבית לשמו 
של הקב”ה, אין בו קדושה, ואין הקב”ה יכול לשכון בו.

משל למה הדבר דומה, לאדם המזמין חדר במלון יקר, 
המחיר מעט יקר, אך בעל בית המלון מבטיח לו כל מיני 
הטבות. סוף סוף, האדם מתרצה ומזמין חדר, משלם 
את החדר בכרטיס אשראי, והחדר המפואר נרשם על 
שמו. ביום המתוכנן הוא מגיע למלון, מקבל מפתח 
לחדרו, ומצפה למצוא את אותם התנאים המפוארים 

אשר הובטחו לו.

מה רבה הפתעתו כאשר הוא פותח את הדלת: החדר 

מלולכך, כל הריהוט הפוך, ובקבוקים ריקים וקליפות 
פיצוחים זרועים ובדלי סיגריות על כל השטיח, ושיכור 
מכוסה בבוץ סרוח על המיטה. האורח המרומה, בטרם 
הוציא את כל זעמו על בעל בית המלון, מגרש את 
השיכור מהחדר. השיכור מעמיד פנים נעלבות. והנה, 
לתדהמת האורח, רודף המלונאי אחרי השיכור כדי 

לפייס אותו! 

לב האדם נמשל לחדר בבית מלון, הקב”ה הוא האורח 
אשר מוכן לשלם מחיר יקר כדי להתאכסן שם, אך 
דורש תנאים נאותים של נקיון רוחני, דהיינו קדושה 

ויראת שמים.

אין מקום בחדר לשני דיירים שונים זה מזה בתכלית, 
כל שכן למלך ולשיכור, קל להבין אפוא, שכל אחד חייב 
לנקות את חדרי לבו ולהכין אכסניא נאותה למלך מלכי 
המלכים יתברך שמו. זהו ועשו לי מקדש, לי לשמי, 
שהחדר במלון, דהיינו חדרי הלב, צריך להיות אכסניה 

מתאימה למלך מלכי המלכים הקב”ה.

רבינו נחמן מברסלב בליקו”מ )ח”ב תורה ח( מביא: 
כִּי יֵשׁ מְזוֹנָא דְּנִשְׁמָתָא וּמְזוֹנָא דְּגוּפָא, וְעַל יְדֵי מְזוֹנָא 
דְּגוּפָא נֶחֱלָשׁ מְזוֹנָא דְּנִשְׁמָתָא. פירוש הדברים ע”י 
שהאדם דואג לתאוות גופו הוא מחליש את מזון הנשמה 
כי אי אפשר למלך ושיכור לשהות באותו מקום, כלומר 
תחילת רצון להשראת השכינה הוא רק ע”י ניקון הלב. 
ולצורך נקיון זה נתן הקב”ה לעמו ישראל את מצוות 
התורה, שבכוחם להשריש ולהעמיק באדם את יהדותו 
במחשבותיו, ברצונותיו, בשאיפותיו ובמעשיו. וזה היה 

ל וְּיִקְּחו  דבר ה’ אל משה רבינו: “דַּבֵּר אֶל בְּנֵּי יִשְּרָאֵּ
ת כָל אִיש אֲשֶר יִדְּבֶמו לִבוֹ תִקְּחו אֶת  לִי תְּרומה מֵּאֵּ
תְּרומָתִי... וְּעָשו לִי מִקְּדָש וְּשָכַּנְּתִי בְּתוכָם... וְּכֵּן תַּעֲשו”. 
רצון העליון היה שבתוככי העולם הזה החומרי יהיה 
לו ית’ מקום קדוש הראוי להשראת השכינה, ויתקיים 
בכך תכלית בריאת העולם. ובשביל להקים מקום קדוש 
זקוקים לנתינת התרומה של עם ישראל, שמביאים 
בנדבת לבם את כל הדברים היקרים להם מכל ותורמים 

אותו למען מטרה נעלית זאת.

זוהי הדרך להשראת השכינה נקיון הלב שהאדם ינקה 
את חדרי ליבו על ידי מצוות וע”י תפילה והתבודדות 

ועל ידי זה יהיה מוכן להשראת השכינה.

ועיקר האפשרות להיות ראויים להשרות את השכינה 
בזמננו זהו רק ע”י ניקיון הלב בתפילה, ועיקר היא 
התפילה האישית שהאדם עומד ומתחנן לבוראו 
ומתעצם בעוז ותעצומות ומתפלל שיזכה לנקות 
ליבו, הוא באמת זוכה להשראת השכינה, כי כל עוד 
שבן אדם לא מתבודד הוא לא מצליח להגיע לכל 
נקודה ונקודה היכן חסרה השראת השכינה, כי האדם 
קרוב אצל עצמו ובכך הוא יכול לשכנע את עצמו 
שהכל טוב, וכמו שהרבה אומרים למה לחפש בעיות, 
אבל זו לא האמת, האדם חייב לעשות חשבון נפש 
ולראות האם בכל נקודה הוא אכן ישר, או שמא הוא 
ישן את חייו, וכשהאדם עושה התבודדות ולא מוותר 
לעצמו הוא זוכה בסופו של דבר להשרות השכינה 

בתוך ליבו כדבעי.
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נס )כמו( של פורים )חלק א'(

הסיפור הזה הוא נס ההצלה של יהודי פראג, שנים ספורות לאחר 
פטירת המהר"ל מפראג. 

יחס טוב ואוהב ליהודים היה לקיסר פרדיננד 
השני, אשר שלט בממלכה באותם הימים. הוא 
אף העניק להם הקלות ניכרות. אמנם, הייתה לכך 
סיבה טובה. הוא נזקק לכספים רבים. כמה סוחרים 
יהודים במדינה ניאותו לסייע לו בהלוואות גדולות 
ובתנאים טובים. מטבע הדברים חש כלפיהם רגשות 

תודה. וליהודים היה הדבר לרווחה.

אולם, השרים שתחתיו, ובמיוחד אנשי הכמורה, 
לא אהבו את גישתו האוהדת של הקיסר ליהודים, 
שהרי שונאי ישראל היו מאז ומעולם. אחד החשובים 

שבשריו, רודולף שמו, אשר מונה 
מטעמו למושל בוהמיה, שנא את 

היהודים שנאה עזה.

***

טבת  מימי  באחד  אירע  זה 
החורפיים. חרדה גדולה נפלה 
על משרתיו של רודולף, מושל 
בוהמיה, כאשר התגלה כי אחד 
מפריטי הרכוש היקרים ביותר 
בארמון נעלם ואיננו. אלה היו 
וילונות מרהיבים, עשויים מברוקד 
יקר ושזורים זהב טהור, מעשה ידי 

אמן בעל שם עולמי. הם היו שמורים 
במגירה מיוחדת בגנזי האוצרות, וזו הייתה עכשיו 

ריקה.

כשנודע דבר הגנבה לרודולף התהלך המושל רוגז 
וקוצף. הווילונות האלה היו של הקיסר, שהפקיד 
בידו רבים מאוצרותיו. המפתחות לאוצר היו נתונים 
בידי המשנה למושל, חרדק, אשר רק לו ולנאמניו 

הייתה גישה אל מרתפי האוצרות.

"חרדק!", קרא המושל בקול מטיל אימה באוזני 
המשנה. "אם לא תימצא את הגניבה, אתה וכל 
המשרתים העובדים במחסן האוצר – תוצאו להורג!". 

רגלי כל הנוכחים רטטו מפחד.

"הוד מעלתך!", פתח לפתע חרדק, "יורשה נא 
לי להציע לערוך תחילה חיפוש בחנויות היהודים 
בפראג. ודאי מי מהם שם את עיניו על 

הווילונות היקרים".

דברי המשנה נפלו על אוזן קשבת, ומיד ניתן 
האישור לחיפוש. עוצר הוכרז בגטו פראג. כל 
החנויות נסגרו בפקודת המושל, ופלוגה מיוחדת 
עברה בכל חנויות הבדים, בחיפוש אחר הווילונות 

האבודים.

חרדק ליווה את החיפושים, והוליך את פלוגת 
החיפוש אל מחסן הסחורות של חיים, סוחר ישיש, 
מנכבדי יהודי הגטו בפראג. החיילים פרצו אל הבית 
בפראות, הפכו כל הבא ליד, ואיימו על 
הישיש בחרבותיהם שיגלה היכן 
הסתיר את וילונות אוצר המלוכה.

הישיש עמד חיוור. הוא הוליך 
את החיילים אל קצה הבית. שם, 
מאחורי כוך סמוי, התגלתה תיבה 

ובה הווילונות היקרים...

***

"הנה האיש", צהלו החיילים 
לקראת המושל, בהובילם את 
ביקש  המושל  לפניהם.  חיים 
לפרוק עליו את כל זעמו. הנה 
הוכחה ניצחת כי גם נכבדי היהודים 

גנבים.

"אמור לי מיד כיצד הגיעו לידך הווילונות היקרים", 
הרעים עליו המושל בקולו. חיים שתק זמן ממושך 
ולבסוף אמר: "נתתי מילה של כבוד לאחד מבכירי 
השרים. לא אוכל להפר את הבטחתי ולומר מילה".

דבריו הכעיסו את המושל. "אם לא תספר את כל 
הידוע לך, אתלה אותך ואת בני ביתך, ואת הגטו 
אהרוס עד היסוד". כשהמשיך חיים בשתיקתו, ציווה 
המושל להלקותו עד זוב דם. רק כשעמד על סף 
התמוטטות ציווה להשליכו לכלא בלוויית משמר.

***

אודות חיים הישיש והוילונות הגנובים 
נספר אי"ה בשבוע הבא.

קשובות לתשובה כלל, כל שכן אנחנו שרואים 
בעינינו את תהליך התשובה המדהים של דורנו ואת 
התעוררות העצומה של האחים והאחיות שלנו – כל 
שכן שאין לנו שום תירוץ להתחמק מצו השעה הזה.

העקשן יצליח

ואחזור על כך שוב ושוב: העבודה הקדושה של 
ההפצה שייכת לכל אדם ואדם. יש יהודי שמחכה 
רק לך. אל תגיד "לי זה לא מתאים..." אין דבר כזה! 
אל תעשה שום חשבון של סיכויי הצלחה, תעשה 
את שלך. בשמיים לא יתבעו אותך למה לא הֶחְזַרְתָּ 
בתשובה, אבל הם כן יתבעו אותך למה לא ניסית, 

למה לא יצאת לעם ישראל, למה לא דיברת...

ונמשיך להעתיק כאן את המשך דברי הרב דסלר 
שבהם הוא עובר מדברי התעוררות לדברי התחזקות:

"בוודאי שעל פי דרך הטבע נראה שתקווה זו 
רחוקה היא עד מאוד וכמעט שאין סיכויים להצלחה 
במשימה נועזה זו ]הערה: זה היה נכון בזמנו, היום 
בחסדי ה' זה קרוב אלינו מאוד ורואים את התוצאות 
בשטח עין בעין[, אבל ניצחון התכלית הרוחנית 
לעולם אינו תלוי בטבע אלא למעלה מן הטבע. 
הגאון מוילנא היה אומר שכלל גדול הוא ברוחניות: 

'העקשן יצליח'".

וממשיך הרב דסלר ואומר בשם רבי חיים מוולוז'ין 
שהסדק שמבקע את חומות הטבע הוא מסירות 
הנפש! במסירות נפש אמתית מנצחים את כל 

החשבונות של דרך הטבע.

יוצא מדבריו שאסור לנו להסתכל על אחוזי הצלחה 
או סיכויי הצלחה, אלא למסור את הנפש ולעשות 
את כל המאמצים מצידנו, כי כשאנחנו נִרְצֶה וְנַעֲשֶׂה 
את מה שבכוחנו, נמשיך על עצמנו ועל כל הדור 
כולו סייעתא דשמיא שהיא למעלה מדרך הטבע!

עכשיו יותר מתמיד

בפרשת השבוע שלנו "ושכנתי בתוך בני ישראל 
והייתי להם לאלוקים". זה רצון ה', לשכון בתוכנו 
לא רק במשכן או במקדש. הרצון הזה קיים ותקף 
גם עכשיו כשבית המקדש בעוונות הרבים עדיין 
לא נבנה. וכשעם ישראל מחוברים לה' – ה' שוכן 
בתוכנו. הפעולות שלנו לקירוב עם ישראל מַשְׁכִּינוֹת 
את ה' בתוכנו! ההפצה היא בניית המשכן בלבבות 

של עם ישראל.

יש באמתחתי מקורות רבים וחזקים מאוד בנושא 
הזה. אבל אחרי דבריו של הרב דסלר באמת אין 

מה להוסיף.

וידועים דברי הרבי מלובביץ' זיע"א שאמר: "חזקה 
לתעמולה שאינה חוזרת ריקם". אין פעולה רוחנית 
שאדם עושה ויוצא בפועל לעם ישראל שלא עושה 
פירות. האברכים שלנו בשטח רואים את זה יום יום, 
ועם ישראל מחכה רק לך, שגם אתה תקום, ותצא, 
ותיפגש, ותאיר פנים, ותקדש שם שמים, ותקרב 

נפשות, וּתְגַדֵּל את שמו של בורא עולם!

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

ר' אברהם שמחה הורביץ 
מבארניב זצ"ל
ט"ו אדר א'

ר' אברהם שמחה ב"ר ישראל נולד בשנת תקע"ד, 
אביו ר' ישראל היה רב העיר בארנוב )פולין( ובנו של 
רבי אליעזר מדז'יקוב ונכדו של רבי נפתלי מרופשיץ.

מסופר שבתחילה לא זכה רבי ישראל אביו בזש“ק, 
כשהגיע הרה“ק רבי צבי הירש מרימנוב זי“ע לעירם, 
הודיע רבי הערש כדרכו בקודש שיש לו כמה ’זכרים‘ 
למכירה, מי שרוצה לזכות בבן זכר יביא פדיון לצדקה, 
כנודע שהיה מרבה בצדקה ובפדיון שבויים, והיה נוהג 
לבקש פדיונות על הישועות. ונכנסה אליו אשת רבי 
ישראל לבקש בן זכר, ואמר רבי צבי הירש, איני יכול 
לקבל מעות מכלתו של רבי אליעזר‘ל מדז‘יקוב, ולא 
אבה להבטיח לה בן זכר. האשה החלה לבכות מה אני 
אשמה שאני כלת רבי אליעזר? רבי צבי ראה שהיא 
מתעקשת, אמר לה, שבעבור מאה וחמישים רייניש 
יבטיח לה בן זכר, וזה היה הון רב בזמנם, היא הלכה 
להתייעץ עם חמיה רבי אליעזר‘ל, ואמר לה שבכדי 
לזכות לבן זכר תתן לצדיק את המטפחת שלה שהייתה 
משובצת עם אבנים טובות ומרגליות. וכך הוה כשבאה 
האשה לפני הצדיק, השאירה בביתו את המטפחת 

עם היהלומים.

הצדיק לקח את המטפחת ועצם את עיניו הטהורות, 
וחשב כמה רגעים. אח“כ פתח את עיניו ואמר ’הבן 
זכר כבר אצלך‘, והנה כבר נושעת. והחל לברך אותה 
בכמה ברכות שיגדל הילד בתורה ויראת שמים לשם 
ולתפארת. האשה חזרה לבית חמיה וסיפרה לו את 
דברי הצדיק, ורצתה לחזור אליו לבקש את המטפחת 
בחזרה, כי נמצא שנתנה את הפדיון בחינם שהרי כבר 

היה לה ישועה קודם לכן. אך חמיה רבי אליעזר‘ל מנע 
אותה מלבקש את המטפחת בחזרה, שזה יהיה פדיון 
על הברכות שבירך הצדיק. ואכן נולד לה בן צדיק 
וקדוש. והיה נוסע תדיר לבעל הדברי חיים הרה"ק רבי 
חיים מצאנז, שנהג לקום מפניו משום כבוד סבו הרבי 

מרופשיץ שהיה רבו של רבי חיים מצאנז.

לאחר נישואיו ניהל קשר ידידות אמיץ עם בן דודו 
רבי נפתלי חיים הורוביץ מדזיקוב, והיה אצלו כתלמיד 
חבר. רבי נפתלי חיים, שהסתיר הנהגותיו, גילה לו הרבה 
מסודותיו, ואף כאשר רבי נפתלי חיים עלה לירושלים 

בשנת תרכ"ז - המשיכו להתכתב ביניהם.

בשנת תר"ל נפטר אביו רבי ישראל, ורבי אברהם 
שמחה מונה למלא את מקומו ברבנות העיר בארנוב 
וכאדמו"ר, על אף גילו הצעיר )22(. בתפקיד זה כיהן 

39 שנים, עד שנת תרס"ט.

בספר הזכרון של העיר בארנוב מוזכרת תקופת 
כהונתו כתקופת טובה של העיר, במהלכה ארגן את 
הבחורים והאברכים למשמרות לימוד כל היום והלילה. 
כמו כן, עסק עם קבוצה נבחרת מבני העיר בחכמת 
הקבלה. רבי ישכר דוב מבעלזא התבטא עליו שהיה 

גדול המקובלים בגליציה.

בחודש אב תרמ"ב קיבל מכתב מבן דודו רבי נפתלי 
חיים מדזיקוב ובו נכתב: ”הנני להודיעך כי היום יום ט' 
מנחם אב, בהגבהת הספר תורה ראיתי הפסוק של 
קריאת התורה של היום "ועל הארץ הראך את אשו 
הגדולה ודבריו ש'מעת מ'תוך ה'אש", ראשי תיבות 

מש"ה, לכן אבקש ממך להחיותו אותו ובני ביתו והנלוים 
אליו, ולקרבם ולמסור להם כל ביתו ובית מדרשו, והוא 
ינהג הכל כמו בביתו, ואחר סוכות הנני גוזר עליך 
שתראה לו מכתבינו זה ושיחזור לשלום לעירו.” רבי 
אברהם שמחה לא הבין פשר המכתב, ולאיזה משה 
התכוון. אך בכ"ח באלול תרמ"ב בא שליח לבארנוב עם 
מכתב מדודו רבי משה מראזוודוב שבשל שריפה בעירו 
נשרפו ביתו ובית מדרשו, וברצונו לבוא עם משפחתו 
וחסידיו לבארנוב לימים הנוראים. תיכף נזכר במכתבו 
של רבי נפתלי חיים, ושלח לומר לדודו שהוא מוסר 
לו את ביתו ובית מדרשו, ועודד את חסידיו לארח את 

חסידי דודו עד אחר חג הסוכות.

בשנת תרס"ט החליט רבי אברהם שמחה 
לעלות לארץ ישראל, כשכל בני עירו ליווהו 

בצאתו מן העיר. בדרכו שהה אצל רבי 
ישראל הגר מויז'ניץ חתן דודו רבי מאיר 
מדז'יקוב. בנו רבי יעקב יצחק מונה לרב 

ואדמו"ר בבארנוב במקומו.

בהגיעו לארץ ישראל הפך תיכף למורה 
דרכם של חסידי ירושלים בכלל וחסידי 

רופשיץ וצאנז בפרט.

נפטר בליל שבת ט"ו באדר א' 
תרע"ו, ונקבר בבית הקברות היהודי 

בסמוך  הזיתים  בהר 
לרבו וידידו רבי נפתלי 
חיים מדז'יקוב זיע"א.

הפרשת חלה

מה עולה לך בראש כשאומרים לך- הפרשת חלה? 
אולי איזה ערב הפרשת חלה שעשית, או שזה מזכיר 
לך את ההפרשת חלה מהבת-מצוה שלך או שבכלל 

המילה הזאת מזכירה לך את יום שישי 
עם כל הניחוחות המתלווים אליו

אבל לפני זה- 

איך הכל התחיל?

בתקופת בית המקדש, לכוהנים לא 
היה זמן לדאוג לפרנסה שלהם ולכן 
ניתנו להם כ“ד מתנות כאשר אחת 

המתנות ניתנה מנשות העם היהודי 
והיא החלה. מאז ומתמיד מצווה זו מיוחסת לנשים.

מצות הפרשת חלה היא אחת המצוות למעשה, 
העיקריות בהן מחוייבת האישה.

ומעבר לזה מצות הפרשת חלה 
היא מצווה שזוכים ממנה 
לשפע גדול בפרנסה 
מסיבה פשוטה: חלה 
נחשבת כתרומה, היא 

נכללת בברכה המובאת בספר מלאכי "וּבְחָנוּנִי נָא 
בָּזאֹת אָמַר ה' צְבָאוֹת אִם-לֹא אֶפְתַּח לָכֶם אֵת אֲרֻבּוֹת 

י" הַשָּׁמַיִם וַהֲרִיקתִֹי לָכֶם בְּרָכָה עַד-בְּלִי-דָֽ

ומי מאיתנו רוצה לפספס ברכה 
כזאת- עד בלי די?

ולא רק, אלא, שמיחסים למצוות 
הפרשת חלה סגולות רבות, ונפרט 

על כך בשבועות הבאים אי"ה.

מצוות הפרשת חלה משתלמת 
לכולנו, ויש עניין למצוה זו דווקא 
ביום שישי, לכבוד שבת מכמה סיבות:

א. מכבוד השבת- שהלחם יהא חם וטרי לכבוד שבת.

ב. לקיים מצות הפרשת חלה לתקן החטא שנעשה 
ע”י חוה שאיבדה חלתו של עולם.

לעיתים הכנת חלות בערב שבת עלולה לתפוס זמן 
רב במשך היום הקצר הזה. ובדיוק מהסיבה הזאת 
בשבוע הבא נשתדל לעשות מעט סדר בהכנות לשבת 
קודש, בתוספת החלות, ולא לשכח כמובן להכניס את 

השבת מוקדם ורגוע. שבת שלום

הלכות שבתמוסיף והולך
תוספת שבת

אישה הנוהגת להתפלל מנחה ראוי שלפני 
הדלקת נרות תתפלל תפילת מנחה ואם יודעת 
שאין לה זמן יכולה להתפלל כבר מזמן מנחה 
קודם  נרות  הדליקה  אם  ובדיעבד  גדולה, 
תפילת מנחה יכולה להתפלל תפילת מנחה 
לפני השקיעה, והדין הוא אפילו לבנות אשכנז 
שמקבלות שבת בהדלקה )ה"ב חט"ו עמ' תכו(.

לנוהגות כמרן השו"ע יש לברך את ברכת 
ההדלקה לפני הדלקת הנרות כדי שתהיה 
ולא תכנס לספק ברכה  עוברת לעשייתן 
לבטלה, ולנוהגות כמרן הבא"ח וכן בנות אשכנז 
נוהגות להדליק הנרות ומכסות עיניהן מברכות 
ואח"כ מורידות את הידיים ונהנות מאור הנרות.
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להרוויח חיים

יום שמחת תורה האחרון הכניס את כל עם ישראל למערבולת קשה של עליות 
וירידות, מצד אחד הרבה צער וכאב ומצד שני הרבה סיפוק ושמחה על העם שאליו 
אנחנו שייכים, כמה הוא מיוחד ומאוחד. וכמה העם שלנו באמת העם הנבחר, רואים 

את זה גם בלי משקפיים.

אנחנו שומעים הרבה על חיילים נפגעים או נהרגים חלילה אבל הניסים שקורים 
במלחמה הזו, מעוררים את הלב ממש! הנה לכם אחד מהסיפורים האלה המעוררים 

את הלב:

הסיפור הזה קרה לפני תקופה, התקשרה אלנו למוקד הישועות אמא של חייל, 
תוך דקות קצרות אותה אמא והטלפנית שענתה לה- שרה. ל. נכנסו לשיחה 
ארוכה.היא סיפרה על החששות הקשים במיוחד בלילות הארוכים והפחד מכל 
דפיקה בדלת, כשהיא יודעת שבנה נלחם ומסכן את חייו כדי להגן עלינו, על עם 
ישראל. הסיפור של האמא הזאת ובנה החייל נגע לשרה בלב, ובלי להסס לרגע 
הציעה לה הנציגה את פדיון הנפש המיוחד 
של הרב שלום ארוש, גם שיתפה אותה על 
הניסים המופלאים שהיא שומעת מכלי 
ראשון והציעה לה להעביר את השמות 
לפדיון נפש אצל הרב, הם המשיכו לשוחח 
ולהתחזק באמונה וכך עם הרבה עוצמות 

וחיזוק ניתקו את השיחה. 

עוד לא חלף שבוע, ומתקשרת למוקד 
שוב אותה גברת, ומבקשת את הנציגה 
שרה. אך הפעם היא נרגשת לחלוטין ״הבן 
שלי ניצל בזכותך!״ שרה התפלאה מאוד 
וציפתה בקוצר רוח לשמוע מה עלה בגורל 

בנה.

וכך היא מספרת: ״בני יצא יחד עם חבריו 
למשימה בג׳נין, הם שהו בג׳נין ללחימה 
מאתגרת במיוחד מול מספר מחבלים ובאחת 

 , ת ו ב ר ק מחבל ירה צרור יריות לתוך החלון, בני היקר עמד ליד החלון, ה
הכדורים שרקו לידו ופספסו אותו במילימטרים ספורים! בזכות פדיון הנפש״, גם 

שרה ידעה בליבה, הפדיון נפש של הרב שלום ארוש, פועל ניסים, זה בדוק!

על זה אומר הרב שלום ארוש - אתה משמח את שלי אני משמח את שלך.

הכוח הנסתר

ה' יתברך ברא את כל העולם בדיבור. "כי הוא אמר ויהי". ומכל 
היצורים בעולם בחר ה' יתברך באדם, ונתן רק לו את כח הדיבור. 
"ויהי האדם לנפש חיה" – לרוח ממללא. זה הייחוד של האדם. וכמו 
שה' יתברך ברא את העולם בדיבור, כך נתן ה' יתברך כוח לאדם 
שדיבורו יוצר מציאות. וכפי מה שהאדם מקדש את דיבורו, כך הוא 
זוכה שדיבורו יעשה פירות. ולכן אנחנו רואים בכל הדורות צדיקים 

שגוזרים גזירות ודבריהם מתקיימים בנס ופלא ממש.

ולדיבור יש כוח גדול מאוד בכל אדם, ולכן חובה עליו לשמור דיבוריו 
מאוד. רבי נחמן מביא כדוגמה את יֵהוּא מלך ישראל, שרצה למשוך 
אליו את כל נביאי הבעל )סוג של ע"ז(, כדי להרגם ולבער ע"ז מן 
הארץ, ולכן הכריז שרצונו לעבוד את הבעל, ולמרות שלא התכוון 
לכך כלל, ואפילו התכוון הפוך, ואכן הרג מאות עובדי בעל – דיבורו 

"הכריח" אותו ובסוף ימיו גם הוא עבד לבעל.

בפרשה הבאה ה' יתברך גוזר על עם ישראל כליה על חטא העגל. 
משה רבינו עומד בתפילה ומבטל את הגזירה. בתוך דבריו טוען 
משה כלפי ה': אם אתה לא סולח לעם ישראל, "מחני נא מספרך 

ואמנם  כתבת".  אשר 
ה' סלח לעם ישראל, 
אך מכיוון שהדבר יצא 
הוא  משה  של  מפיו 
ולכן  להתקיים,  חייב 
ה' יתברך רצה לקיים 
את דברי משה בזעיר 
אנפין, והפרשה שלנו 
היא הפרשה היחידה 
הולדת  מאז  בתורה 
משה, שבה משה רבינו 
לא מוזכר בכלל בשמו.

ומכאן קריאה גדולה 
לכולנו לשמור מאוד 
את הדיבור, לא להוציא 
מהפה שום דבר רע על 
עצמנו או על בני ביתנו 
או על אף אחד מעם 
ישראל  עם  ישראל. 
כל כך נזהרים בדיבור, 
כשכועסים  ואפילו 
הילד  על  צועקים 
"שתהיה  לו  ואומרים 

בריא", כדי להתרחק מכל מילה רעה, כי כל מילה יוצרת מציאות. 
וכן נזהרים בעם ישראל מכל לשון של שבועה, ומכל דיבור על המוות 
ועל שמות של מחלות קשות, וכל הדברים האלה יסודותם בהררי 

קודש, והם מלמדים אותנו שלכל אחד יש כוח עצום בדיבורו.

יהי רצון שנשמור את דיבורינו מכל דבר רע, ואדרבא, נזכה לקדש 
את הדיבור ותמיד לברך ולפעול ישועות בפינו עבור עם ישראל.

שבת שלום.

פודה ומציל
סיפורי ישועה מפדיון נפש

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, ומלא ישועות אצלכם בבית

02-5308000 | 052-6672221

כשרוצים ישועה באמת! 02-5308000פדיון נפש ע"י הרב שלום ארוש שליט"א
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נפלא לדעת.
מנפלאות הבריאה לילדים ומבוגרים

מים זוהרים-ים של כוכבים
שלום לכם ילדים חביבים ואני כרגיל עם תופעות טבע 

מדהימות.

היום נדבר על מים זוהרים או בשם היפה שלהם "ים 
של כוכבים": אתם יכולים להציץ בתמונות ולראות את 

המראה המרהיב של התופעה הזאת.

כיצד התופעה נגרמת? שאלתם שאלה טובה ואני 
יסביר הכל. 

התופעה הזאת מתרחשת בעיקר באיי המלדיביים 
הסמוכים להודו. שם, באזורים האלו נמצאים כמויות 
גדולות של חומר הנקרא: פִיטוֹפְּלַנְקְטוֹנים )אורגניזמים 

צמחיים זעירים המרחפים במקווי מים(, ובמגע עם חמצן 
הם מפיקים אור, במילים שלנו- פשוט זוהרים.

וכך, בדיוק כמו בתמונות זה נראה בלילה, המוני 
חלקיקים זוהרים מרהיבים בגווני כחול.

מה יקרה אם תגעו במים? כן אתם לא מתבלבלים- גם 
על היד שלכם תמצאו חלקיקי מים זוהרים. ואם תזרקו 
אבן תוכלו לראות בלילה את המקום המדוייק בו זרקתם 

את האבן ואפילו את הגלים שנוצרו כתוצאה מכך.

היה לי כייף אתכם, וניפגש בפעם הבאה.

כך נראה עקבות של אדם שדרך על 
המים ולאחר מכן עלה על החוף

אבנים על חוף הים, כשמסביבם 
המים זוהרים גלי הים המנצנצים בצילום מרהיב של הצלם "וויל הי" 

זוכה פרשת יתרו: נהוראי גבסו, אור יהודה.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

תשובה: אבן ברקת, אחת מאבני החושן של כהן הגדול.
האבן הייתה ממוקמת בצד שמאל למעלה- כנגד שבט לוי.
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חזרה לשיגרה, פרק ז' 

להורים של דודי בן ה-שבע וחצי הלומד בכיתה ב', 
הייתה בעיה עם דודי. לדודי היה מנהג מרגיז: בכל 
צהריים, כאשר הוא חוזר מבית הספר, הוא זורק את 
תיקו בכניסה ומיד רץ לשחק בחדרו. אביו של דודי 
לא היה כ"כ מודע למצב, מאחר והיה מגיע הביתה 
רק בשעות הערב. אך יום אחד כשהגיע בצהריים, הוא 
נתקל בתיק של דודי, שהיה זרוק בכניסה.  "דודי, גש 
מיד בבקשה להכניס את התיק שלך לחדר" דרש אביו 
של דודי. "אבא, אתה לא יודע, אבל כל יום דודי זורק 
את התיק בכניסה ואימא רבה איתו שיכניס את התיק 
לחדר" הלשינה עליו שירה אחותו הקטנה. "שירה, אנחנו 

לא מספרים לשון הרע... תבקשי מדודי סליחה".

חוק התיק

שהילדים  לאחר  הערב  בשעות 
נרדמו, שוחחו ההורים על עניין 
התיק: "את יודעת, שירה סיפרה 
לי, שכל יום דודי זורק את התיק 
שלו בכניסה, אני לא חושב שזה 

תקין. עם הלב הטוב והרחמנות 
שלך, את בטח מרימה לו את התיק 

ושמה אותו במקום"... שאל/אמר אבא של 
דודי את אשתו. "האמת, בהתחלה הייתי מכריחה 

אותו לשים את התיק במקום, אבל עם הזמן כבר לא 
היה לי כוח לריב איתו כל יום ואני לוקחת את התיק 
בעצמי ושמה אותו במקום". ההורים של דודי הבינו 
שהמצב הזה לא תקין והוא מחייב שיפור. ולכן החליטו 
על חוק חדש: "חוק התיק". לשון החוק היה כך: "על 
מנת לשמור על בית מסודר, כשדודי חוזר הביתה 
בצהריים מבית הספר- מוטלת עליו האחריות להניח 

את תיק בית הספר בחדרו ליד הארון".

הערכת מצב- שלב ראשון

בואו נעזור להורים של דודי לעבוד לפי הכללים. שלב 
ראשון- יש להציג את המצב הקיים. המצב היום הוא: 
שהתיק של דודי נמצא זרוק מידי צהריים בכניסה לבית.

נחשוב, מה הצורך שלנו בקיום החוק, או מה אנו רוצים 
להשיג?! אנו רוצים להשיג מספר דברים: 

א. שדודי יהיה מסודר, דהיינו שילמד שלכל חפץ 
יש מקום מיוחד משלו, ועלינו להניח אותו במקומו. 

ב. שהבית יהיה מסודר. 

ג. למנוע מהאחים הקטנים חיטוט בתיק או פיזור 
חפצי התיק. 

ד. למנוע בעיות ומריבות העלולות לפרוץ בעקבות 
פתיחת התיק ע"י האחים הקטנים.

חקירת המצב- שלב שני

שלב שני- נחקור: "מהי הסיבה שדודי זורק את התיק 
ואינו מניחו במקומו", 

א. האם דודי מבולגן מטבעו, או שהוא אינו מניח את 
התיק במקומו מחוסר חינוך והרגל לסדר?! 

ב. האם דודי מסודר מטבעו, אלא שהוא ממהר 
לשחק ולכן אין לו זמן להחזיר את התיק 

למקומו?! 

ג. האם דודי מזלזל או לא מבין 
את הצורך בלהיות מסודר או 

לחיות בסביבה מסודרת?! 

לעצמו  מרשה  הוא  האם  ד. 
להתרשל, בגלל שהוא סומך על אמו 
שתסדר בעבורו את התיק בכל מקרה. 

ה. יכול להיות שכל התשובות נכונות.

ממצאי החקירה

מסקנות "וועדת החקירה" המשפחתית העלו ממצא 
מעניין: לפני שנה וחצי, בתחילת כיתה א', דודי אכן 
היה מסדר את התיק מידי יום במקומו, ליד הארון. 
אך לאחר חופשת הפסח הייתה תפנית, אמו של דודי 
הייתה צריכה להחליף למשך חצי שנה את העוזרת 
בגן הקטנים שבו עבדה ולסיים את עבודתה בשעה 
14:00 שזה חצי שעה לאחר שדודי הגיע לבית. אמו 
של דודי נתנה לו מפתח לבית, וסיכמה איתו שהוא 
יניח את התיק בבית ומייד יעלה לשכנה ויישאר אצלה 

חצי שעה עד שהיא תגיע.

התנאים האמורים, הובילו את דודי, שהינו מסודר 
מטבעו, להתרגל לזרוק את התיק בכניסה ולעלות 
מיד לשכנה. הרגל זה, המשיך גם כאשר אמו חזרה 
לעבודתה הרגילה ולהגיע לבית לפניו, גם אז הוא 
זרק את התיק בכניסה, מתוך ההרגל ומייד רץ לחדרו 

לשחק. בתחילה היא דרשה ממנו לסדר את התיק 
במקומו ואכן מידי פעם הוא היה יוצא מהחדר ומסדר 
את התיק, הדרישה ירדה עם הזמן לסגנון בקשה, ומידי 
פעם לתלונה ומתחילת שנת הלימודים של כיתה ב' 
להתעלמות, כאשר בד"כ היא מרימה במקומו את התיק 
למקום. בקיצור אפשר להעריך שהבעיה היא: חוסר 
חשיבות לסדר, הרגל לא תקין, התנהגות האם בחוסר 
עקביות והחלפת תפקידים בין האם לילד. הבנת והצגת 
הבעיה, היא לגמרי חצי עבודה. ועכשיו לפתרון המצב: 

עבודה בשלבים

הורים יקרים! עלינו לדעת, שכאשר אנחנו מחליטים 
על יישום "חוק" בבית, והחוק אכן תואם את גיל הילד 
והסברנו לילד את חשיבות החוק והוא מוכן לעבוד 
איתנו בשיתוף פעולה מלא )כי אם זה בכפיה- חבל על 
הזמן, החוק יהיה סיבה למריבה והרי זוהי לא מטרתנו(, 
עלינו לעבוד עם הילד בשלבים. כאשר בתחילת ההרגל 
ליישום החוק, המעורבות שלנו נמצאת ביחס של 90% 
מעורבות ואחריות ההורים ו-10% מעורבות ואחריות 
הילד. עם הזמן, תוך כדי אימון והרגל הילד, ע"י מבצעים 
שונים ושיטות החיזוק שהזכרנו, המעורבות שלנו יורדת 
ופוחתת עד למינימום, כאשר אנחנו רק מעודדים 
ומפרגנים על מנת לשמור על ההרגל, עד שהוא יוכל 
ליישם לבד ובקלות את החוק. תנאי הכרחי להצליח 
הוא עקביות ולכן עלינו לעמוד על כך שהחוק "יתבצע 
תמיד". אני לא מתכוון, שמרגע שהתחלנו לעבוד עם 
חוקים עלינו להיהפך לפקחי חנייה טרדניים הממתינים 
לטרף, אלא הכוונה ב-"יתבצע תמיד" שנדע לשים 
לב שהחוק אכן מתבצע לכל אורך תקופת ההרגל 
שקבענו.את שלבי העבודה אכתוב בע"ה בשבוע הבא.

ובינתיים תחשבו על חוק שאתם רוצים להתחיל 
בבית, ותפעלו לפי הכללים לעיל.

בדיחות הדעת

גמד אחד התיישב לידי באוטובוס, בתחנה 
הראשונה שהאוטובוס עצר הגמד החליק 
מהכיסא, תפסתי אותו לפני שנפל, בתחנה 
שניה האוטובוס שוב עוצר והגמד מחליק אני 
שוב תופס אותו לפני שיפול, בתחנה השלישית 
שזה שוב קורה אני פונה אל הגמד: "אדון גמד 
יקר אולי תתפוס את עצמך ולא תיפול כל רגע", 
עונה לי הגמד: "ואולי אתה תעזוב אותי, כבר 3 
תחנות שאני מנסה לרדת ואתה לא נותן לי..."

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 
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